

EL CENSOR

Organo INDEPENDIENTE de los intereses de Costa Rica

EDITOR Y ADMINISTRADOR, J. ALABARTA

OFICINA: CALLE 2^a N.^o 14. — APARTADO N.^o 55

ADMINISTRACION. — Ponemos en conocimiento del público en general que aceptamos suscripciones solicitadas á los precios siguientes:

Un trimestre € 2-00 | Un mes € 0-75

No se servirá ninguna suscripción si no se efectúa el pago anticipado.

Díjase toda clase de correspondencia al Administrador.

DE VENTA EN LA LIBRERÍA DE IGLESIAS HERMANOS



ARTICULOS
KODAK
PARA FOTOGRAFIA
Surtido completo
A. COLLADO h.

EDUARDO MAROTO

OFICINA DE AGENCIAS Y COMISIONES

DEPOSITO DE MUEBLES y mercaderías en general.

SE ACEPTA toda clase de consignaciones y encargos.

LOCAL: 75 varas al Oeste de la tienda de Alfar, hoy A. Leiva y C^o, Parque Central.

CAMISERIA.—Se reciben encargos para camisas de hombre y de niño á la medida. Hay muesstras de géneros especiales.

COLCHONERIA.—Existencia de colchones, almohadas, traveceros, y se reciben órdenes que se despachan al día.

AGENCIA de varias fábricas de muebles del país. Se hacen contratos para trabajos en el ramo de ebanistería.

EN VENTA DE LANCE: cajas de hierro, prensas de copiar, máquinas de coser, gran variedad de cuadros de sala, de comedor; camas de todo tamaño y clase, mesas, armarios, escritorios, objetos de arte, artículos de electricidad, muebles de sala, gran surtido de copas y vasos de loza, de mesa y cocina.

CAMPO ABIERTO PARA el que deseé convertir cosas que le estorban, en colonos efectivos; y para el que quiera comprar lo que necesita por la mitad de su precio.

TODOS LOS PRECIOS SON EXCEPCIONALES.—Con frecuencia hay existencias de varios productos del país que no obedecen á precio de mercado, sino de oportunidad.

Especialidades Bazar de San José J. R. Mata

Muebles, Loza, Cristalería, Papel para entapizar y artículos para regalo

Surtido renovado constantemente

Grandes Talleres
CARPINTERIA, EBANISTERIA, SILLERIA
TAPICERIA
ENREJILLADO, COLCHONERIA

Avenida Central, Cuesta de Moras, 531
JORGE MORALES B.

CERVECERIA CERVEZA NEGRA
MARCA ESTRELLA
Lager Beer TRAUBE
REST STOUT PORTER

Fábrica de géneros de punto
Camisetas de lana y algodón hechas á la medida
calzoncillos, etc., etc.

MATERIALES DE PRIMERA — PRECIOS MODICOS
ORDENES: APARTADO 451

Ventas: Bajos de la casa de doña María v. de Lines

Crónicas americanas

De un extremo á otro del mundo hispano-parlante dentro del continente americano, las distintas nacionalidades surgidas á la vida independiente y soberana de lo que fueron dominios de España llevan el nombre de Repúblicas. Como en todo otro, en ese apelativo se cristaliza un ideal. República es el gobierno por excelencia de la democracia: es gobierno del pueblo por el pueblo y para el pueblo.

Acaso no sea indispensable la forma republicana, que no admite prerrogativas de cuna, ni clases privilegiadas, para el funcionamiento del Gobierno democáratico en la forma expresada. La Gran Bretaña—al menos en cuanto á Escocia y á Inglaterra se se fiere,—siendo Monarquía, es tal vez el país del mundo en donde la voluntad popular ejerce su influencia con mayor eficacia en la gestión de los negocios públicos. El monarca y la nobleza hereditaria no entorpecen la acción de la democracia, y no hay privilegios que hagan á ningún ciudadano, cualquiera que sea la casta á que pertenezca, de mejor condición que los demás ante la ley.

En la América hispana la realza no es más que un recuerdo histórico, y las clases nobiliarias, escasas aun en tiempo de la colonia, han olvidado sus títulos y perdido las prerrogativas que pudieran haber tenido.

En América pasamos de la colonia á la República; la emancipación de la Metrópoli no fue solamente la constitución de una soberanía nacional, sino un cambio radical en la forma de gobierno; en vez del Rey por derecho de cuna y por derecho divino, que todavía era preconizado en las guerras de la independencia americana, se creó el Presidente, el primer magistrado, escogido por el voto popular, libremente emitido en los comicios, por plazo fijo; fiel ejecutor, en unión de todos sus subalternos, escogidos también directa ó indirectamente por ese voto popular, de las leyes, creadas á su vez de idéntica manera. Ese fue y ése es el ideal.

Desde la emancipación han transcurrido cosa de tres cuartos de siglo. Las páginas de la historia americana registran los esfuerzos de las distintas nacionalidades por realizar el ideal perseguido: se ha hecho historia y se sigue haciendo.

En tal estado de las cosas acaba de expresar su opinión sobre los países hispanos de la América Mr. James Bryce, autor conocido de un estudio analítico de las instituciones y de la vida política de los Estados Unidos de Norte América generalmente considerado como el trabajo más sagaz y acertado que sobre la materia existe. Desde Tocqueville, ninguna palabra se ha dicho sobre la

democracia en América que haya alcanzado mayor acatamiento.

Según Mr. Bryce, las Repúblicas hispano-americanas no pueden en manera alguna considerarse como países en que se ejercite por el pueblo el gobierno propio, es decir, en que se realice el ideal gobierno del pueblo por el pueblo y para el pueblo, y el nombre de República, en el sentido que la palabra tiene, no está de acuerdo con los hechos. Mr. Bryce cree que no es una falta absoluta irreducible de capacidad para el gobierno propio lo que hay en los países hispano-americanos y atribuye lo que sucede al estado defectuoso de las masas y al defectuoso régimen mental, social y económico que las clases dirigentes heredan de los días de la colonia.

Subsiste, pues, en el mismo veredicto del eminente escritor la esperanza de que las cosas mejoren y de que en el desenvolvimiento de la vida nacional pueda llegar, más tarde ó más temprano, á crear repúblicas de hecho allí en donde, según él, ellas lo son tan sólo en el nombre.

Ia vida de todos esos países ha sido hasta ayer no más turbulenta y sacudida por inoúmeras revoluciones internas, cruentas y devastadoras, en que se han malgastado las energías nacionales, conteniendo el progreso y destruyendo la libertad. En algunas regiones ya se ha logrado, si no la realización de la verdadera República, la creación de una estabilidad política, al amparo de la cual florece la industria y se acrecienta en grado sorprendente la riqueza material. Tal vez pudiera agregarse que en dos ó tres de esas naciones ya empieza á advertirse en grado apreciable el armónico funcionamiento de las instituciones libres, y esto corrobora la esperanza que puede deducirse, aunque no está explícitamente expresada, de las palabras de Mr. Bryce.

Los anglo-sajones, entre quienes suele privar la opinión de que los pueblos hispano-americanos son radicalmente incapaces para el gobierno propio, dicen que la estabilidad se ha logrado en la América hispana sólamente al amparo de lo que ellos llaman despotismos benévolos, que permiten el desarrollo de la riqueza material, el progreso industrial y la explotación de los respectivos países; pero que no toleran la libre acción de la voluntad nacional ni obedecen á la opinión pública, cuya creación impiden ó coartan como supremo factor de gobierno.

Si es larga y prolífica labor la de puntualizar caso por caso el acierto ó el error de las opiniones mencionadas. Y debe también hacerse constar qu' á pesar de la comunidad de origen, de lengua y de tradiciones, entre todos los pueblos hispanos de América, hay hoy entre unos y otros marcadísimas diferencias de modo

que sería injusto envolverlos á todos ellos en un solo fallo, como si sus errores y sus aciertos, sus méritos y sus faltas fueran unos mismos en todos los casos.

No se trata aquí de entrar en semejante análisis que requeriría tiempo y espacio, de que no se dispone. Por otra parte, cada nación tiene su propia labor que hacer, y toca á los hijos de cada una de ellas demostrar que si la República verdadera aún no se ha creado, el esfuerzo no desmaya y que en día no lejano los hechos corresponderán al nombre.

S. P. T.

Notas y sensaciones de viaje

Traducido especialmente para El CENSOR de "Le Nouveau Monde".

Es de desear que las formas y las costumbres de los conductores de trenes importados de los Estados Unidos se modifiquen del todo. Sin pretender que esos empleados puedan nunca llegar á ser amables y educados, hay derecho para exigir de ellos una cortesía elemental y procederes que no sean de verdaderos salvajes los cuales scandalizan á todo aquel, que viaja por primera vez por las líneas internacionales de México.

El Ministro de vías y comunicaciones, á quien corresponde la alta inspección de la policía de los ferrocarriles, ha tomado ya disposiciones energicas para cortar los abusos, y traer el personal yankee al terreno de las conveniencias las más elementales; no se parará en el camino de la tarea que se ha impuesto, cual es la de obligar á las Compañías Americanas á reclutar mejor el personal de los agentes que están en contacto con el público, y que estén obligadas á hablar el idioma más universal en México, y sean menos bruscos con los pobres aborigenes que ignoran las dulzuras del inglés, hablado por una laringe yankee.

Es exceso de fatiga ó pesadilla de un puente que se desfonda de un wagon que se vuelve; me levanto á las seis y considero al paisaje.

El tránsito del National Railway es menos árido menos asolado que el del Central Railway. Lo que aún falta, es el agua, de aquí que esta cuestión de la irrigación constituya hoy una de las constantes preocupaciones del Presidente Porfirio Díaz. Grandes progresos han sido ya alcanzados en este sentido bajo el energico impulso del Jefe del Estado, y al concurso efectivo que el no economiza á las empresas serias; se debe que vastas extensiones de territorio, aún estériles y desiertas ayer, son hoy gracias á la irrigación, campos fértiles en los que se cosechan el algodón, los cereales, las plantas forraeras, etc., una feliz emoción se nota en todos los Estados de la planicie central, en los cuales, los gobernadores locales, inspirándose en el pensamiento dominante del Presidente de la República, han emprendido grandes trabajos para captar las aguas pluviales en inmensos depósitos, en lugar de excavar canales para la derivación útil de los ríos que fecundan ya su suelo, que se concebía impropio para toda clase de cultivos.

Antes de mucho tiempo, millones de hectáreas de terrenos, donde de tarde en tarde se hallaba una hebra

de yerba seca, un raquíto mezquite, algún nopal ó fantástico cactus arras trándose por el polvo, se convertirán por la irrigación en campos fértiles en praderas planturossas donde la ganadería será una fuente de bienestar rápido para millares de familias.

Esta transformación se opera rápidamente, y sin exageración puede afirmarse que antes de veinte años, toda esa parte de México que se creía rebelde á todo cultivo, se convertirá en una verdadera tierra de Canas, donde se elevarán fincas, pueblos que darán abrigo á una población sana y vigorosa. El honor de esta obra tan fecunda en resultados pertenecerá enteramente al Presidente Porfirio Díaz quien desde hace ya largo tiempo ha sabido merecer, tanto de los extranjeros como de sus conciudadanos, el glorioso título de "Regenerador de México."

Cuanto más nos acerquemos á Záratecas, más cambia el aspecto del paisaje. Las montañas que apenas distinguímos en el horizonte, se acercan, ya se ven á algunos kilómetros del valle envolviendo la planicie en un cinturón gigantesco de pórfiro, de basalto y de granito. La limpidez de la atmósfera nos permite apercibirnos del aspecto general y los detalles de su formación. Estas montañas de contornos accidentados y extraños, son áridos como la planicie. No se distinguen en sus vertientes sino grietas gigantescas, profundas rajaduras, ó bien amontonamientos de rocas ciclopicas de tonos de ocre vivo; bajo los toques de la luz resplandeciente ó tamizada, esas montañas toman tintas que varían al infinito. A veces nos aparecen violetas, bruscamente se convierten en azules con reflejos matizados de plata, y, cuando en su postura el sol las inunda con sus últimos resplandores, ellas brillan como un incendio y de su cúspide se ven manar en su base largas corrientes de púrpura y oro en fusión. Ese espectáculo de una fiesta de sol sobre las montañas de esta Sierra Madre es uno de los que jamás se olvidan.

En otro tiempo, según parece, estas montañas estaban cubiertas de poderosos bosques, que hacían otras, las condiciones climatológicas y menor la aridez de la tierra. La destrucción de aquellos espléndidos bosques que eran uno de los esplendorres del antiguo México, se ha proseguido durante siglos con un furor ciego, con encarnizamiento increíble, y á esto se deben las sequías ruinosas y prolongadas, á ese vandalismo se debe el agotamiento de los cursos de aguas, que amenazaba ya hasta los más humildes manantiales.

Instruidos por la experiencia y fieles observadores de los sabios reglamentos promulgados por el Ministerio de Fomento, los mexicanos no se limitarán solamente á no destruir, si no que tendrán la preocupación de reconstruir, bajo la dirección de ingenieros forestales del gobierno, aquejillos bosques que engendraban aquellas lluvias beneficiosas para el hombre y para la tierra.

Un poco, por todas partes en México, la sociedad de Amigos de los Árboles ha reclutado numerosos adhidentes, y en casi todos los Estados, los Gobernadores han decretado primas de estímulo para los plantadores y castigos severos para los destructores. Ya era tiempo de precaverse: algunos años más y los bosques no existirían en México si no en el estado de recuerdo.

G. G.

Revista por la prensa

PROYECTO DE CONGRESO

Firmada por los señores Madueño, Director de *El Mundo Latino*; Vargas Vila, director de *Némesis*, de París; Magalhaes, Lima, director de *A Vanguardia*, de Lisboa, y Fernando Lozano, director de *Las Dominicales*, se ha publicado una invitación para la Asamblea Ibero Americana, que dichos señores proyectan celebrar en París en Setiembre del corriente año, á raíz del Congreso Universal de Librepensadores que se reunirá en la misma capital.

El fin de dicha Asamblea es:

"Arrojar las bases de una federación de naciones ibero-americanas, y

discutir y establecer los medios eficaces y rápidos de defender la independencia de estas naciones contra posibles y criminales agresiones de otras razas."

Tan altos propósitos merecen des de luego un caluroso aplauso de simpatía. Y es seguro que al entusiasta llamamiento de los organizadores de la Asamblea, responderán unánimes los iberoamericanos amantes de su raza.

De *El Liberal* de Madrid.

LA ACTUAL MANCHA DEL SOL

Anuncian los astrónomos que en estos momentos se observa en el Sol la mayor mancha registrada hasta hoy en los anales de la Astronomía.

Según parece, la mancha tiene de longitud catorce veces el diámetro de la Tierra, ó sea 73.600 kilómetros, y cerca de 100,000 kilómetros de ancho. De modo que se trata de una señora mancha. La superficie ocupada por la misma calculan los sabios en trece millones de kilómetros cuadrados.

A juicio de los astrónomos, la mancha en cuestión es en un todo digna del período de actividad solar, verdaderamente notable, que estamos atravesando, y que llegará á su máximo en agosto próximo.

EL TELEGRÁFONO

En un número reciente de "Magazine of Commerce" se describe el "mavilloso telegráfono," invento notable por medio del cual se pueden anotar, reproducir y borrar automáticamente despachos telefónicos y hasta la conversación directa.

El principio en que está basado el mecanismo depende esencialmente de los cambios magnéticos efectuados en un medio registrador, que funciona por efecto de las vibraciones del sonido al pasar por un campo magnético.

Con el nuevo sistema, producido magnéticamente, la anotación es invisible. Para efectuar el trabajo sólo se precisa la corriente necesaria para alimentar una lámpara eléctrica ordinaria.

Gracias al nuevo invento, pueden recibirse mensajes telefónicos estando ausente la persona á quien se dirigen, porque el aparato espera automáticamente el regreso del aludido.

El telégrafo usado para la conversación directa, excluye los servicios de los taquígrafos.

Dícese que reproduce con gran nitidez discursos pronunciados á razón de 400 palabras por minuto. De esta suerte, cualquiera puede dictar su correspondencia á solas, y con los espacios de tiempo que tenga á bien tomarse.

Cuando se vulgarice el uso del nuevo registrador, serán inútiles los taquígrafos y los escribientes, porque se podrán enviar por correo mensajes dictados y cualquier aparato los reproducirá en alta voz.

Personas de tanta autoridad como Kelvin, Marconi, Sylvanus, Thompson, Tesla y Pierce, han elogiado el reciente invento.

CRONICA

Noticia grata

La República comunica la, para nosotros, muy grata noticia del alivio que experimenta nuestro querido amigo el General don Rafael Villegas, en la grave dolencia que lo ha tenido postrado.

Felicitamos de todas veras al amio querido y á su apreciable familia.

Rumores

Los ecos de los mismos rumores á que se refiere *La República* respecto á la dimisión del Ministro señor Astua Aguilar y su reemplazo por el Licenciado don Manuel Argüello de Vars, también han llegado hasta nosotros, sumiéndonos en sentimientos de pesar y alegría.

Pesar, de que por apasionamientos políticos, tengamos la pena de ver abandonar al señor Astua un puesto que administrativamente ha desempeñado con lujo de inteligencia y de decisión; con alegría, pensando en la posibilidad de que un amigo como Melico es quien tanto queremos, y cuyas dotes de inteligencia conocemos

sus íntimos, legara á verse en algún alto puesto donde poder desarrollar sus modestas pero positivas cualidades.

Los acontecimientos hablarán.

Teatro Nacional

El domingo por la noche se verificará el anunculado beneficio de la simpática artista señora Queró que tanto aplauso supo conquistarse en las diferentes veces que se ha presentado en la escena.

Las circunstancias que han concordado para hacer tan interesante la situación de la señora Queró, su inteligente esposo señor Vigil y los hijos que han acompañado á ambos al calor de la inconsecuencia, unidos al selectísimo programa que con habilidad y pericia ha escogido el señor Vigil para dicho beneficio presagian á no dudarlo, un lleno completo en el Teatro, velada que será de recuerdos gratos para los fines á que se destina y por la amabilidad que se derivará del siguiente programa que el intelectuoso público puede desde ahora clasificar.

PROGRAMA

1^a PARTE

Niña Pancha. Por la señora Queró, Roig y el tenor cómico señor Avilés

2^a PARTE

1^o—*Causerie.* Vals, Felipe Villanueva G.

2^o—*Serenata morisca.* R. Chapi.

3^o—*Vals poético.* Felipe Villanueva G.

4^o—*Brisas españolas.* I. Hernández.

3^a PARTE

El Chiquillo. Entremés escrito por los siempre muy aplaudidos hermanos Quintero; desempeñado por la señora Queró y señor Avilés.

Lotería

Para atrás como el cangrejo camina nuestra fatal Lotería, por más modificaciones que se le hagan á la emisión. Esto es claro, si no se reglamenta algo terminante en contra de las loterías extranjeras, siempre veremos tan triste resultado. Hay que poner un caustico á dicho mal: ó se persigue como contrabando la de Méjico ó concluye la del país.

Otro flagelo

El Gobierno ha ordenado cerrar los puertos á embarcaciones procedentes del Istmo por temor al contagio



LONGMAN & MARTINEZ

NEW YORK, U. S. A.

De Venta Por Las Ferreterías y Almacenes de Viveres.

La LUZ DIAMANTE es el único Aceite de Carbón que durante el largo periodo de 30 años no ha registrado un solo accidente desgraciado.

Blanco de zinc en polvo y en pasta, Albayalde de plomo, Colores de todas clases, Aceites, Barnices, Colores en pasta y líquidos para aplicación inmediata, Aceites lubricadores, etc., etc.

Para más informes dirigirse á los señores BRENES & Co., San José de Costa Rica.

de la bubónica que arribó á Panamá.

Sólo nos faltaba que esta asquerosa plaga nos visitara para volvernos locos. Estamos ya medio trastornados con las ovaciones, las sesiones, las funciones, las elecciones, las producciones (poéticas), que también son plagas.. no mortíferas, pero si letales.

Barbaridad

Sabemos que en el Mojón es tal el descuido de la Junta de Educación que permite funcionar la escuela en un local que comparándolo á un chozo, se le honra. Allí no llega luz, sol ni aire; no hay menaje ni útiles, nada que sea compulsivo á la escuela.

Los infelices niños pasan las horas entumecidos en un cucarachero desprovisto de toda higiene, en donde tienen que colocar pedazos de tabla que les preserve los pies de la humedad, haciendo equilibrio sobre viejas y estropadas bancas.

Eso es inhumano, señores de la Junta, máxime cuando es notorio que tienen fondos para alquilar un local que reuna condiciones, no ya de escuela, siquiera digno de ser habitado por gente.

Vacaciones

Corre el rumor de que en el entrante mes se dará vacaciones á los escolares siguiendo una costumbre antigua que no tiene en qué fundarse. No vemos la eficacia de tal asunto pues bien poco hace que se han formalizado las lecciones, y paralizarlas en la actualidad sería hacer retroceder el adelanto conseguido.

Desearíamos que el señor Ministro de Instrucción Pública, que en el presente año ha derogado otras cos.

tumbres concernientes á la enseñanza, dispusiera dar vacaciones para los días de las elecciones, que no falta mucho, y que entonces es más correcto que los niños estén en sus casas.

Incendios

Pocas veces han sido tan frecuentes los incendios en Costa Rica como en los días de la semana que concluye.

Cuatro amigos con uno en toda regla hemos presenciado, lo que en ciudad de tan escasa población como San José, tiene que originar la admiración consiguiente. Y si á ello se agrega la falta de elementos para combatir el fuego, es natural inquietarse hasta perder el apetito ante perspectiva tan poco risueña.

Como muchos suponen que los alambres conductores de la luz son los incendiarios, nos parece lógico que la Municipalidad tome cartas en el asunto y dicte las medidas convenientes para salvar al público de catástrofes que prodigan ruina y dolor.

Señores comisionistas

En los altos de *Quelquejeu y Cia.* frente al Palacio Nacional, es decir, en el centro de la ciudad, hay habitaciones y departamentos con todo servicio y los servicios necesarios para la exhibición de los muestrarios.

Imprenta de Avelino Alsina. San José

Ferrocarril de Costa Rica y Northern Railway Company

AVISO

Se avisa al público que desde el primero de julio próximo en adelante la Northern Railway Company se hará cargo de la Administración y explotación del Ferrocarril de Costa Rica.

Los trenes diarios de pasajeros números 4 y 5 entre San José y Limón correrán entre Limón y Zent por la vía de la Northrn Railway, quedando suprimido el actual servicio de pasajeros en ese trayecto y entre Zent y Chirripó.

Los demás trenes en el Ferrocarril de Costa Rica correrán de acuerdo con el itinerario vigente y las tarifas de fletes y pasajes serán las mismas hasta nuevo aviso.

Minor C. Keith, R. E. Brounger,

Presidente Northern Ry. Co.

Administrador, F.C.C.R.

San José, 18 de junio de 1905.

153



Y LOS RENOMBRADOS CIGARRILLOS COQUETAS

Superiores á todos, se venden en el Almacén de HERRERO Y C. Unicos Ag. es.

LA JOSEFINA

Esta acreditada y popular Panadería ha introducido grandes mejoras en su establecimiento, que la ponen en condiciones de ofrecer una clase de pan inmejorable en todos conceptos. Esto, y un riguroso aseo, son los méritos á que debe su fama.—Pan caliente á todas horas.—Pan dulce especial.

ALBERTO ODIO.

EL CENSOR

Editor: J. ALABARTA

CENTRAL OFFICE: 2a. North Street, number 14
P. O. Box 55 — SAN JOSE

ENGLISH EDITION

Asst. Editor and Agent: J. A. NAAR

P. O. Box 146 — PORT LIMON

Guardian Assurance Co. Ltd.
LondonFIRE ASSURANCE COMPANY
ESTABLISHED 1821

Capital £ 2,000.000

Invested Capital exceeds £ 4,800.000

GENERAL AGENTS FOR COSTA RICA

JUAN KNÖHR HIJOS
SAN JOSE

J. R. F. Johnson

Contractor and Builder, Port Limon, C. R.
18 YEARS EXPERIENCE!During that period engaged in all the branches of Modern
Architecture.I am prepared to execute every description of work in my
line, in the most masterly manner, coupled with economy.

N. B.—Plans and specifications, with the best references.

P. O. Box n° 80.—Port Limon

Do you wear the

Artavia's Shoes?

You will see them everywhere,
and they are sent, post free, to
any part of this country.

San José, C. R.

P. O. Box 179.

LIMON AGENCY,

Rail Road Grocery, Liquor & Provision Establishment
PORT LIMON, C. R.Opposite, Northern Railway Station. Always in stock a large
supply of fresh goods

and at prices to accomodate my Customers

A Bar Room is attached with choice drinks and civil attendance

Also; Business in Real Estate transacted

Cool and airy Rooms always to be rented

E. A. SCOTT, Manager

American Painless Dentists

PORT LIMON BRANCH

Over Internacional Drug Store 99, Building

Teeth extracted painless, aching and abscessed teeth treated. Gold, Silver and Platinum fillings.



Crown and Bridge work. Teeth extracted free, when ordering Plates, also filling & cleaning.

Union Dental Co.

New Orleans La, U. S. A.

The Plague is at our gates!

From the latest information we have just learnt that most dreadful of diseases the bubonic plague is even now at our gates. This awful enemy of man, commenced its deadly work so far from this part of the globe, that at one time, men of these countries felt at rest, believing; that the distance of its origin was so great, that we would never be disturbed by its ravages. And we can even remember during the various arguments in favour and against the Isthmian Canal, that one of the arguments against it, was the strong possibility of introducing this same plague through its gates. Strange; the gates of the Canal are not yet opened, and yet the bubonic plague is said to be on the Isthmus. This shows beyond a doubt, that the monster came on the wings of the Russia-Japanese war.

It was only a few weeks ago we heard of the arrival of a batch of Russian soldiers, which was taken to the Isthmus, whilst on their way back from the war, their filthy and sickly condition is sufficient warrant for us to believe, that these Russian soldiers took the infection to the Isthmus of Panama, and now, for once and for ever, the plague is with us.

What must we do to be saved? we can do a great deal by barring our doors against filth and all kind of germ food. Don't allow stagnant and impure water about your yards, keep your closets clean, and lime wash them. Let in the sun and light into your dwellings, and eat wholesome and nutritious food. Many persons believe, that the best kind of food are rich viands, and will eat fowl on Sunday, and the rest of the week dine on thrash. Now, that is foolish, for if the plague comes your bodies will be too weak to resist it, and once you catch the infection you endanger the lives of other people.

The best way for man or woman to get along in diet, is to live uniformly, we mean don't spend four colones on Sundays, and the rest of the week starve, that is a rotten system, and tend to encourage disease. Regulate your means, and buy cheap, yet; wholesome and nutritious food, such as corn flour, beans, rice, bananas and vegetables. These things can be cooked in many ways, and the man or woman who cannot cook, is not fit to eat. As regards meat kind, scientifically it forms but very little importance in the composition that is necessary for the up-keep of our bodies, but to those who cannot do without it, we would recommend beef, and also say, that also, can be done in many ways, that no one need be tired of it. This brings us to a close, and we must say, that we have gone thus far, so, as to give an

hint to the proper way of preparing our bodies, to resist disease, whenever it comes upon us.

The last batch of passengers who underwent the quarantine restriction on the quay, complains bitterly, we were made to understand, of the treatment they received at the hands of the keeper. They complain that the food was of the meanest order, yet; the price was exorbitant, we are certain, if our good Goyernor of Limon knows it, and the complaints are correct, there will be no more of it.

Women Who Gamble

By Mrs. John A. Logan

Julia Ward Howe, one of the noblest women of her time, as taken up the question of gambling, especially among girls. To one unacquainted with the society that has fostered a spirit of recklessness in both men and women it seems quite incredible that American women, notwithstanding that the present generation is many times removed from their Puritan ancestral stock, could think of such degeneracy.

It is, however, lamentably true that women in the circles of gilded society not only smoke cigarettes, but gamble in the most prodigal manner.

Not many seasons ago I crossed on an Atlantic steamer. There were on board a number of Americans, many of whom were splendid types of American men and women. There were others whose chief attraction was the money they had and the jewels they wore—women who had little fancy for the society of the quiet American women who had honored their own country at home and abroad, but who insisted upon playing poker continually.

A young man was beguiled one day into joining them, but was seen unexpectedly soon afterward walking up and down the deck. A lady friend meeting him inquired why he had finished his game so quickly. He replied: «They play too stiff a game for me. I want to get home, and cannot if I play with them. I must get into a game with the men in the smoking room to recover as it is».

Think of it! Men more to be trusted than women at cards! Yet these very women consider themselves the very «creme de la creme» of society, and regard with contempt women who have done anything in the world.

Insatiable desire for excitement seems to be the cause of the propensity for gambling. These women do nothing from morning until night or from evening until the wee small hours of the morning except to drift with the tide of excitement or languor, as the case may be. Consequently they must have diversion of some kind or another. Therefore they resort to games of chance. If they win they can indulge to a greater extent; if they lose they do not care. It is not a question of the loss or gain of money, but one of exciting badinage and frivolity, with just enough at stake to kill time and give them the society of men.

It is bad enough for women whom Webster defines as hags to indulge in such nefarious habits; but for beautiful girls in the bloom and freshness of their youth to descend to such compromising practices is at the same time pitiable and alarming, and is always the result of association. Show one the company young women keep and one can prognosticate what they are or what they will be.

The tendency to imitate is not alone in parrots. Intelligent human beings possess the trait in a high degree. Especially if the persons setting the example are in any way celebrated it is imperfectly natural that those of minor influence and position should copy them, few being strong enough to resist the temptation or to realize that they cannot afford to do as others do, when what is done is wrong and demoralizing. The influence of older heads at the Saratoga races last Summer, induced

whole families—parents, sons, daughters and servants—to gamble on horses, cards and everything that offered an opportunity for staking money.

Mrs. Howe, whose statements cannot be gainsaid, stated that the spirit of gambling ran high at Newport, and that young women boasted of having won a thousand dollars. This adds another proof of the demoralization going on in America, brought about by the profligate use of money. There was a time when a reputable woman would not have thought it possible to maintain her dignity and self-respect and associate with gamblers, much less be one herself. Gambling is the same baneful vice whether it is done in a palace or in a hovel. There is no such thing as semi-respectable gambling. No woman, young or old, can afford to throw away the inborn influence of woman by countenancing any form of gambling.

We have been told in the past that the opportunity to gamble was one of the fascinations of Europe for Americans with idle hands and plenty of money; and again have been told that some Americans manage to support themselves by gambling. I saw the wretched women that sat around the tables in Monte Carlo, and my very soul recoiled at the spectacle and at the companionship of these women with men whose very appearance bespoke the profligacy of their characters. I then believed that there was no such place in America, but since have learned that it is not necessary to go to Europe to find such companionship or such dazzling resorts. They can be found in every city in the Union, and we blush to think that gentle women have found them and that men and women enjoy them.

I agree with Mrs. Howe that women must join in the crusade against gamblers and gambling; that social ostracism should extend to gamblers, be they men or women, to protect the young men and women from the hurtful influence exerted by the "swell set." Their wealth may enable them to silence criticism, and may screen them from public exposure, but it cannot cure the damage they are doing by the influence they are exerting when they engage in these different forms of dissipation.

NOTICE.

We crave the indulgence of our subscribers for not publishing the usual Cablegrams, through the indisposition of our translator; however, we trust to give full details in our future issue.

From the "Daily Telegraph"

THE ROYAL WEDDING IN ENGLAND.

Windsor was in holiday attire to-day for the Wedding of Princess Margaret of Connaught to Prince Gustavus Adolphus of Sweden, all arrangements for which were made under the personal direction of the King.

Throughout the morning a procession of Royal trains proceeded from London to Windsor carrying representatives of most of the Royal families of Europe, forming one of the most imposing gatherings since His Majesty's coronation.

The bridesmaids included Princess Patricia of Connaught, Princess Mary of Wales, and Princess Beatrice of Saxe Coburg.

The bridegroom was supported by Princess Eugene and William.

The Archbishop of Canterbury, assisted by the Bishop of Oxford, performed the ceremony, after which the members of the Royal families returned to the Castle where luncheon was served.

THE BRIDAL GIFTS.

The wedding dress is a cloud of pure white Irish lace, posed over white satin and strewn with garlands of orange blossoms and myrtles.

The Duke and Duchess of Connaught gave a garden party at Clarence House a week ago, for the display of the magnificent wedding gifts. The Duke and Duchess of Connaught gave their daughter a diamond tiara and a sable coat; King Edward and Queen Alexandra gave a magnificent tiara of ru-

bies and diamonds, while a beautiful necklace of rubies and diamonds is the joint gift of the Prince and Princess of Wales, Princess Louise and the Duke of Fife, and Prince and Princess Charles of Denmark. The Khedive of Egypt sent a diamond tiara.

The Duchess of Abercorn and other Irish Princesses on behalf of the ladies of Ireland called at Clarence House and presented Princess Margaret Victoria with a beautiful wedding lace and a veil of choice Irish manufacture.

Baron von Bildt, the Minister of Sweden, on behalf of Swedish and Norwegian residents of London, presented the Princess with a service of gold plate.

LATE SIR H. W. NORMAN.

Many friends of the late Field-Marshal Sir Henry Norman being desirous of perpetuating his memory, a committee has been formed to collect subscriptions for this purpose. Those who wish to subscribe are requested to pay their contributions as early as possible to the Secretary of the West India Committee. We have to acknowledge with thanks the receipt of the following subscriptions towards this fund: The West India Committee, £10 10s.; The West Indian Club, £5 5s.; Hon. J. Allwood, £5 5s.; Mr. Robert Craig, £5; Mr. Algernon E. Aspinall, £1 1s.; The Archbishop of the West Indies £1.—W. I. Committee Circular.

NEW SHIPS FOR THE R. M. CO.

The names of the two mail and passenger ships which are to be built for the Royal Mail Steam Packet Co. have been decided upon by the management of the company. They are the «Amazon» and «Araguaya»; and as already stated, each vessel will be of 10,000 tons displacement.

SALVATION ARMY.

Captain Biles, of the Salvation Army who has been promoted, will proceed to Port of Spain to be temporarily in charge of Naval and Military Home.

Staff-Captain and Mrs. Simons, who are at present in charge of the Naval and Military Home, will go on furlough.

BANANA MARKET.

According to the «Freeman's Guide» of the 3rd instant, there was an active demand for bananas in the American market up to that date, owing to the amalgamation which had been brought about between the United Fruit Co., and the Atlantic Co. and the advantage was being reaped by the Trust. The prices quoted were as follows: Jamaica's 1st \$1.60 to \$1.70; 8's \$1.05 to \$1.15; 7's 75c. to 85c.

CRIME IN TRINIDAD.

Trinidad is suffering from an epidemic of murder just now. Jealous East Indian husbands have been hacking their wives, or rivals to death, and in one case using poison.

Port of Spain was provided with much excitement on the 1st instant, when a man, was wanted on a charge of stealing, fell dead as he was arrested.

ANNUAL MEETING OF THE R. M. CO.

The annual meeting of the shareholders of the Royal Mail Steam Packet Co. was held on the 24th ultimo at Canon Street Hotel, London. Mr. Owen Phillips, J. P., Chairman of the company, presided.

In moving the adoption of the report Mr. Phillips showed that the year's business had been highly satisfactory, the gross receipt for the year 1904 showing an increase of £160,000 over 1903. He also dealt exhaustively with the subject of the mail contract and the trade prospects for this part of the world and the arrangements that the company were making for the future.

The resolution was seconded by the Rt. Hon. Sir James Ferguson and unanimously carried.

YELLOW FEVER ON THE Isthmus.

Governor Magooon has reported two new cases of yellow fever in the canal zone. They are Manuel Gomez, a Spaniard, and Francisco Lorga, an Italian.

Governor Magooon, in a letter to Secretary Taft, tells of the precautions taken about the administration building in Panama to reduce the danger of yellow fever to the minimum, and adds:

"A thorough system of inspection is in force, and I think we will have no further trouble from the building, although some of the non-immunes who work therein may contract the disease elsewhere."

The Bureau of Insular Affairs made an abstract of the compilation of yellow fever cases sent by Governor Magooon, which shows a total of eighty-six cases and thirty-six cases and 30 deaths on the Isthmus up to May 23rd last. This embraces the following:—In Panama, 61 cases and 19 deaths; in Colon 14 cases and 5 deaths, and to and from foreign ports, eleven cases and six deaths.

SIR C. C. KNOLLYS

His Excellency Sir C. C. Knollys, K. C. M. G., Governor of the Leeward Islands, and Lady Knollys, sailed for

England on the 1st inst. It is reported that Governor Knollys will not return to the West Indies, having been appointed Governor of Gambia.

A PEACE PROTOCOL.

Prior to the formal assembling of Peace Conference, it is probable that a peace protocol will be negotiated, the making of the protocol taking place before the declaration of a formal armistice.

The negotiations regarding the protocol probably will be conducted in Washington and it is likely that the respective diplomatic representatives of the belligerents will sign the document on behalf of their Governments.

It is said the War party in Russia has in the last few days made mighty efforts to block the negotiations. The War party was anxious to obtain from Japan some general outline of her terms before Russia should appoint her Plenipotentiaries.

This attempt has, however, failed

Japan has all along refused to divulge her terms in advance.

ADMIRALS RESIGN.

Grand Duke Alexis, the High Admiral (uncle of the Emperor,) and Admiral Avellan Head of the Admiralty Department, have resigned.

This announcement was followed by an imperial rescript relieving the Grand Duke of the supreme direction of the Navy. The retirements are regarded as a concession to public opinion following the tragedy of the sea of Japan.

Charges of mismanagement and inefficiency and tales of corruption and even worse against the Marine Department have been rife for years. After the war began they increased and lately a regular campaign against the Department has been openly conducted in the newspapers.

Some startling revelations have been made in this campaign; and the Capt. Clado, who was one of the leading critics of the conduct of the navy, was dismissed from the service for his persistence.

From Mobile Daily Item

RAILROAD NEWS

The Baltimore and Ohio has contracted with the Westinghouse company to equip the 10,000 cars recently ordered with the friction draft ear, at a cost of \$1,500,000. Ninety per cent of the Baltimore and Ohio freight cars are provided with air brakes, and every one will soon be equipped with both devices. Japan has placed an order with the Middleton Car Works for 500 gondola cars, and another order with the American Car and Foundry company for 500 box cars. The Baldwin Locomotive Works has received an order from the Japanese government for 150 additional locomotives, making 250 since the first of the year. The Missouri Pacific has let contracts for 3,000 box cars and 2,000 coal cars.

A contract has been let by the Georgia, Florida and Alabama for an extension from Havana, Florida, on its main line, to Quincy, a distance of twelve miles, where connection is possible with the Seaboard Air Line.

REUNION SOUVENIR

The Mobile and Ohio railroad passenger department, John M. Beall, general agent, as issued a souvenir of the Louisville, Ky., Confederate veterans' reunion that is unique. The souvenir is in the shape of a hanger and curtain photo of battle flags carried by regi-

ments of Tennessee, Kentucky, Mississippi, Virginia, Louisiana North Carolina and various flags carried by the Confederate armies. The flags are printed in their true colors and show the bullet holes very plainly. Mr. Beall deserves credit for his clever work.

General and local information.

A MOST sad and lamentable catastrophe, took place in connection with the schooner «Wonder» which left Bluefields on Saturday the 24th June, for Colon with fourteen souls on board. We have not been able to arrive at the cause of the accident, however, we know that a canoe about 12 feet long and extremely narrow, arrived in Port Limon on the morning of the 27th with four men in an exhausted condition, who stated that some distance between this place and Bluefields the «Wonder» foundered, and 10 of the 14 souls she had on board including 3 women, 3 children and 4 men got drowned. Among this number is the brother of the Captain, who is saved and now in Limon. The names of the survivors are as follows:—Augustus Burton, Captain, James Taylor, James Howard and Richard Archibald passengers. The survivors are in charge of the police awaiting an enquiry,

SEÑOR don F. A. Pezet, the Peruvian Minister for Central America, arrived by special train in Port Limon at 2 o'clock on Tuesday afternoon the 27th instant for the purpose of receiving his son, who, is expected to arrive on the United Fruit steamer from New Orleans.

At the half-yearly meeting of the Members of the Loyal Phoenix Lodge No. 3, Independent Order of Mechanics, Limon, C. R. there was election of officers for the coming term as follows:—Bro. M. Cox, Y. G.; Bro. J. Archer, D. M.; Bro. J. Price, S. D.; Bro. D. A. Wilson, J. D.; W. Valentine, Sec.; Bro. G. A. Nation, Assistant Secretary; Bro. Frank Meighn, Treasurer; Bro. Clunes, Chaplain; Bro. W. Rivers, Janitor. The officers will be installed next week. Tuesday 4th July.

Notice

We beg to call the attention of advertisers to the fact, that this paper has the widest circulation as an advertising agent, being read all through the country as well as abroad in both the Spanish and English languages, besides: EL CENSOR is the only English medium in this country, published twice a week. Therefore it should be conspicuous as the best means for advertising.

J. J. GRANT OF KINGSTON JAMAICA

Competent Tailor and Master of riding breeches, begs to inform all friends that he is now a liver in San Jose just in front of railway station F. C. C. R. hereby solicit the kind patronage of all friends and country men in which they will receive perfect satisfaction of suits made to order.

Alsina Press. San Jose C. R.

JAMAICA STORE, Breedy Cousins

General Importers of dry and fancy goods, Gents Clothing, Hats, Cops, Flowers, Gloves, Veils, etc., etc.

All as cheap as possible

EGYPTIAN CIGARETTES —

of the finest Brands always in stock

Egyptian Cigarette—Gold Type

J. A. STEBBEL CONTRACTOR AND BUILDER Port Limon—Costa Rica

Correspondence in care of Messrs Lindo Bros

I beg to inform the Public generally, that I am always prepared to undertake all kind of work in line with my profession, and will execute same in the most Masterly and up-to-date manner. MY EXPERIENCE COVERS A PERIOD OF 21 YEARS, during which time, all kind of buildings have been erected by me. For the last 13 years I have been constantly employed by the Firm of Lindo Bros; and any person requiring my services may refer to them.

Plans and specifications when called for

GASPAR SALVADOR
OPPOSITE PLAZA ARTILLERIA, S.
SAN JOSÉ

A special store where every body can find any sort of scissors, pen-knives, razors, poniards, cutlasses; table, cook and hunting knives; paper cutters.

Speciality in automatic razors and hair cutting machines.

Sevillian folding knives Universal seven application pincers.

Come and see my large assortment.

BREVA KEYSTONE
SOLE AGENTS IN COSTA RICA
T. ASSMANN & CO.
SAN JOSE

Photo-News Co.

H. N. RUDD

MANAGER

Grand Photo-Art Gallery

Avenida Central Este.—SAN JOSÉ

All kinds of work done in the latest style

Dr. M. Fischel

AMERICAN DENTIST

Cor. op. Post Office

SAN JOSE

BERTHEAU & Co. SHOE MANUFACTURERS

STORES IN

San José
Port Limon

These goods are well known every where by their solidity, elegance and reasonable prices.

LIBERAL discounts for cash payments

JOHN I. de JONGH

ARCHITECT & ENGINEER

begs to advise that in his workshops all kind of constructions are done in annex of his furniture factory.

In the hardware department there is always a full assortment of goods and machinery.

Office is daily open for consultations.

Next to Banco de Costa Rica.

H. R. RHULE

Saddles and Harness Maker 28, Station street opposite the government stable San Jose. Cheapest worker in town. Would like to call the notice of the friends in San Jose, and also those of the adjoining vicinities. You can have your saddles both foreign and native done to order. Why go abroad?

Also Coach and cart harnesses, Leggings, Saddle bags, Pistol cases etc.

Call and give a fair trial

The cough, catharr phthisis bronchitis, and breast

diseases are sure and promptly cured with the

Tabonuco al Guayacol

It is the latest and most powerful medicine applied in those sickness

Sold in the Drugstore

COSTA RICA LA VIOLETA SAN JOSE

Manufactura de Calzado Co. Ltd.

Modern NAILING and SEWING Goodyear machinery

Large stock, assorted styles

Moderate prices

Store in Port Limon

CENTRAL OFFICE SAN JOSE

P. O. Box 383

Teleg: CALZADO

Quarantine in New Orleans

In accordance with resolution of the Board of Health of said place, passengers must provide themselves with a certificate signed by the American Consul at San José and by Mr. Mariano Guardia as representative of this Company, stating therein that they have been in this city or its vicinity five full days.

San José, June 1st, 1905.

p. p. UNITED FRUIT Co., COSTA RICA

DIVISION

R. J. SCHWEPPPE, Manager